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UNGT JURAR OCH VÄNTET JURAR 
HOS VIKING GENETICS 2016-17 

Namn: Kod nr: Stb nr: Far: Morfar: 

6877 Fänrik 3-6877 SvFj96877 1102 Fagott 2086 Boss 

6878 Maltas 3-6878 SvFj96878 6839 Hadar 6758 Bula 

6880 Gulleman 3-6880 SvFj96880 6849 Aragorn 30 Herman 

6879 Sidor 3-6879 SvFj96879 6854 Josef 6839 Hadar 

6881 Översten 3-6881 SvFj96881 6845 Baba 6765 Homa 

6883 Hussi 3-6883 SvFj96883 1095 Flise 67 46 Hornpest 

6884 Mäktig 3-6884 SvFj96884 302 Misse 6787 Laro 

6885 Atlas 3-6885 SvFj96885 6845 Baba 6862 Baltazar 

6886 Storm 3-6886 SvFj96886 6856 Fred 1095 Flise 

6887 Dolph 3-6887 SvFj96887 7230 Don-J 44 Fagerman 

6888 Smogg 3-6888 SvFj96888 1006 Glunt 1095 Flise 

6889 Hilfrid 3-6889 SvFj96889 6840 Gunde 196 Ludde 

6890 Dick 3-6890 SvFj96890 6769 Delta 6851 Gus 

En påminnelse om de ungtjurar som finns att mor. Vi ville försöka få linjen efter 6769 Delta 
tillgå kommande vinter. Som ni ser så är det få vidare och detta är ett gott försök i det värvet. 
nya namn men den stora härstamningsbred- Kon är 10år gammal och i full gång. 
den på de som finns gör att vi klarar oss ur den 
synpunkten även om de nya tjurarna är få. Det För mer härstamningsuppgifter gå in på data
har trögat på sig betydligt med ungtjursanvän- basen på hemsidan. Vi har fyllt på med mycket 
dningen eftersom semineringarna allmänt gått uppgifter om de aktuella tjurarna under som
ned så mycket. Ska vi få in nya tjurar måste maren och jobbar kontinuerligt med att fylla 
dom som är inköpta användas så prioritera an- på historiska uppgifter för att få ihop hela st
vändning av ungtjurar på djuren förutom de amboken med de frysta tjurarna och de nu 
du vill ha som tjurmödrar. Där ska du använda levande kolinjerna till en databas tillgänglig 
aktuell tjurfader enligt info på annan plats i för alla. 
tidningen. Ny ungtjur som vi inte pratat om i 
fjällkon är 6890 Dick som är född hos Mårten Robert Nilsson 
Dahlberg och har en hållbar trotjänare som 
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Dags för ny tidning. Mycket från stämman och påmin
nelser om nya tjurfäder och aktuella ungtjurar, samt ett 
porträtt av en fjällkobonde. För att spara plats och tryck
kostnader har vi lagt ut årsberättelsen för föreningen på 
hemsidan där den finns till årsskiftet. Dessutom har Rob
ert Eklundh och Anna Jansdotter för föreningens räkning 
bevistat ett symposium kring hotade husdjursraser i Göte
borg i början av september. Ett utförligt referat från det är 
likaledes utlagt på hemsidan för den intresserade. 

Ni är mycket välkomna med artiklar och synpunkter till 
tidningen, nästa tidning är räknat med att ges ut innan jul 
så för att få med nåt så behöver jag ha det innan den 20de 
november. 

Ungtjurar hos Viking Genetics 
lnnehåll/Redaktörsord 
Styrelsen/ 

s2 

s3 

s4 

s5 

Vi publicerar inte längre tjurkort på nya tjurar i tidningen 
för att ha plats till annat, info om nya tjurar (tregeneration
ers härstamning) finns att hämta på hemsidan och via da
tabasen kan ni skriva ut härstamningar på nya tjurar eller 
sådana ni är intre~serade av för att sätta i seminpärmen 
eller var ni nu brukar ha era tjuruppgifter. 

Tjurfäder 
Fjällkostämman 
Signar 
Tjurfäder 2017 
Fjällko med horn 

Redaktör och 
Ansvarig Utgivare: 
Robert Nilsson 
Övre Svartlå 515 
96198 Boden 
mobil: 070-663 21 92 
korn@telia.com 

Layout: 
Emma Nilsson 
Klubbacken 45 
129 39 Hägersten 
mobil: 073-803 40 83 
emmaingridkarolina@ 
gmail.com 

Tryck: 

s 6-12 
s 13-15 
s 16-19 
s 20 

Kph Trycksaksbolaget AB, 
Uppsala 

Tidningen Fjällkon är 
. Svensk Fjällrasavels 

medlemstidning som ges 
ut ca 4 ggr per år. Däre
mellan· skickas aktuell 
information ut. Annonser
ingen med radannonser i 
tidning och info-blad med 
t.ex. "Köpes/Säljes" 
är gratis för medlemmar. 

Samtliga artiklar i Tidnin
gen Fjällkon är författade 
av redaktionskommitten 
om ej annat anges. Åsik
ter framförda i signerade 
artiklar delas inte autom
atiskt av Svensk Fjäll
rasavel, utan är författar
nas egna. 
Tidningen får i korta drag 
citeras om källan anges. 
Eftertryck är dock 
förbjudet utan skriftligt 
tillstånd från 
Svensk Fjällrasavel. 

Robert Nilsson 

ISSN 1401-7806 
Utgivningsbevis PRV nr 
21560 

Medlemsavgift: 
300:- insättes årligen 
helst på Svensk Fjäll
rasavels 
BG 5361-8070. 
OBS! Skriv ditt namn och 
adress! 

Omslag: 
Foto: Robert Nilsson 
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SVENSK FJÄLLRASAVEL 

Ordförande: 
Karl-Gunnar Ekeberg 
Granö 2465 
760 40 Väddö 
tel: 0176-545 71 
mobil: 070-5763175 

Vice ordförande: 
Robert Eklundh 
Ytterbyv 8 
811 95 Järbo 
tel/fax: 0290-705 25 
mobil: 070-317 73 51 
e-post: nilsesihyttan@telia.com, 

Kassör: 
Evy Schale 
Killhult 
312 98 Våxtorp 
tel/fax: 0430-311 18 
e-post: evy@schale.se 

Sekreterare: 
Anna Axelsson . 
Tennänget 25 
796 91 Älvdalen 
mobil: 073-065 48 45 
e-post: ånaxxel@hotmail.com 

Ledamöter: 
Elena Lantz 
Myckelgensjö 307 
895 92 Bredbyn 
mobil: 070-673 86 06 

Josefin Höglund 
Rössjö 210 
893 95 Sidensjö 
mobil: 073-0560015 

Louise Westerberg 
Ormön 116 
742 92 Gräsö 
mobil: 070-311 22 03 
e-post: gimskogen@banhof.se 

Suppleanter: 
Alfred Blomberg 
Sunnanhed landsvägen 142 
719 40 Furudal 

Anders Söderberg 
Blecket-Bergvägen 29 
795 92 Rättvik 
mobil: 076-127 63 05 

Ivan Eriksson 
Torsvi Svanviken 
7 45 99 Enköping 
tel: 0171-830 35 
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www.fjallko.se 
Valberedning (s. k.): 
Anders J onört 
Flarkbäcken 150 
915 96 Flarken 
tel: 0934-270 30 
e-post: anders.jonort@norrme
jerier.se 

Revisor: 
Tove Klackenberg 
Valdemarsbergsvägen 4 
451 43 Uddevalla 
mobil: 070-3897760 
e-post: Jovekla@gmail.com 

Livdjursförmedling: 
Mårten Dahlberg 
Mariebergs Gård 1296 
872 96 Bjärtrå 
tel: 0612-532 67 
fax: 0612-531 07 
OBS! 'Tel. tid måndagar 
12-13 

Stampokföring: 
Robert Nilsson 
mobil: 070-663 21 92 
e-post: korn@telia.com 

Renrasighetsintyg: 
Robert Eklundh 
mobil: 070-317 73 51 
e-post: nilsesihyttan@telia.com 

Fjällnärakommitte: 
Ivan Eriksson (s. k.) 
Torsvi Svanviken 
7 45 99 Enköping 
tel: 0171-830 35 

Lars-Göran Lindgren 
Lars Halvarsson 

Avelskommitte: 
Robert Eklundh (s. k.) 
Mårten Dahlberg 
Tomas Lundholm 

Tidningen Fjällkon 
Redaktör och 
Ansvarig Utgivare: 
Robert Nilsson 
mobil: 070-663 21 92 
e-post: korn@telia.com 

Hemsidesansvarig: 
Görgen Majewski 
Hantverkaregatan 53c 
265 36 Åstorp 
0738111560 
e-post: gorgen@majewski.se 

NY TJURKALV 
TILL TYSKLAND! 

Det har tidigare gått iväg fjällkor på export till 
Tyskland, till åtminstone två gårdar. Familjen 
Weber med 10 kor och Heinzel med c.a. 40 
kör i norra Tyskland har sålt vidare till· flera 
smågårdar, Wolfgang Weber säger att efterfrå
gan är stor, han tror att det finns ungefär 100 
fjällkor i norra Tyskland. Heinzels djur går i 
en nationalpark och de har en restaurang som 
bl.a. serverar fjällkokött. Nu behövde familjen 
Weber nytt blod till sin besättning och var upp 
till södra Halland och köpte en fjälltjur efter 
Josef och med Terrin som morfar. Säljaren 
Gert-Ove har en KRAV besättning med 25 
Holsteinkor och två fjällkor. 

Lars Schale 
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T JURFADER FOR 
KOMMANDE SEMINERINGAR 

1283 Gandalf 
Far 161 Smille 
Mor 432 Hilja 
Morfar 196 Ludde 

6869 
Marieberg 
Far 1 Solberg 
Mor 224 Ringull 
Morfar 161 Smille 

Under tiden 160901 - 161231 är det 1283 Gandalf kod 
nummer 7 -849 

Under tiden 170101-170430 är det 6869 Marieberg kod 
nummer 3-6869 
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Ett tjugotal tappra medlemmar letade sig till 
Roslagen i månadsskiftet Juli/ Augusti för 
att närvara på Svensk Fjällrasavels stämma. 
Stämmohelgen började dock inte i Roslagen 
utan i Uppsala på SLUs nya försökslagård, 
Lövsta. Där blev vi guidade av Emma Ternman 
på ett sakkunnigt sätt. När lagårn på Kung
sängen blev för gammal valde SLU att bygga 
nytt i Lövsta och gick från 100 kor på Kung
sängen till 250 kor på Lövsta. Därutöver finns 
ett suggstall för 110 suggor, och ett fjäder-

. fäställ ·som används när försök pågår. Senaste 
teknik sattes in överallt med De Laval som 
leverantör och mjölkningen görs i en autom
atisk mjölkningskarusell (jag visste inte ens 
att sådana fanns) för 24 kor. Tydligen blev lite 
utav varje av Lövstabygget "karusellartat" och 
bygget blev gräsligt dyrt! Det var planerat att 
gå på 300 miljoner men blev över 100miljoner 
dyrare!! Utöver mjölkningskarusellen har man 
en vanlig mjölkrobot för att kunna studera 
bland annat modern mjölkproduktion med be
tesdrift. Man byggde även en uppklavad del 
för foderförsök, men den underkändes sen av 
lansstyrelsen då den delen inte hade några 
fönster. Det mesta av forskningen på Lövsta 
görs kring djurbeteende och djurvälfärd, ut
fodringsförsöken görs uppe i Rödbäcksdalen 
utanför Umeå där man håller 120 mjölkkor. 
Växtodlingen på egendomen sköts på entre-
prenad av Ultuna egendom. Interiör från kostallet på Lövsta. 
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Foto: Robert Nilsson 
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Lövsta försökslagård. Foto: Eva Nilsson 

Emma Ternman guidar stämman. 
Foto: Eva Nilsson 

Morgonmjölkning av Johan Lundgren. 
Foto: Eva Nilsson 
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För en fjällkonörd var den stora behållnin
gen de fina tavlorna av N ordingråkonstnären 
Johan Lundgren som hängde i utrymmena 
ovanför lagårn. Där fanns rätt fjällkokän
sla inför stämmohelgen och numer är det de 
enda fjällkor som SLU håller i sin verksamhet 
Sverige runt. 

EGEN KARUSELL 
När förevisningen var klar lyckades vi orsaka 
en egen mindre karusell under förflyttningen 
från Uppsala till Väddö. Vi skulle köra i ge
mensam karavan till Ekebergs på Väddö, och 
det var väl en vacker tanke men i sommartrafik 
på allt mindre vägar med allt mer bilar blev den 
tanken mindre och mindre verklig, och till slut 
var det bara ett par bilar som lyckades hänga 
med. Men efter åtskilliga "uppsamlingsheat" 
lyckades alla hitta till rätt ställe på Väddö där 
inkvarteringen skedde. Sen avslutades kväl
len med en trevlig middag hemma hos Ord
förande Ekeberg med fru och barn. 

LÖRDAGEN 
Frukost på lördagen intogs hos Ekebergs un
der det i trädgårn uppsatta partytältet. Sen 
tog Kristina Belfrage över och berättade en 
del kring utfodringsprojektet som hon ledde 
som syftade på att se på hur mjölkens kaseiner 
påverkas av utfodringsintensiteten i besättnin
garna. Materialet är ännu inte färdiganalyser
at och vi får återkomma med en ·enkom artikel 
i ämnet när det är klart, men det är klart att det 
blir skillnader på mjölken beroende på vilken 
utfodring korna får. Troligtvis är detta första 
försök bara ett av många som måste göras för 
att kunna säkerställa vad det exakt är som 
påverkar kaseinerna mest och hur det ska til
lämpas i praktiken. 

Efter det höll Cecilia Ekeberg som är utbildad 
hovslagare och veterinär ett anförande om
kring de vanligaste sjukdomarna på nötkrea
turen. Vi fick avbryta för frågeställningar när 
sådana kom och det blev en lärorik dryg tim
ma kring det ämnet. 

VÄDDÖ GÅRDSMEJERI 
När dagen börjat lida mot lunch avreste vi 
i samlad tropp till Väddö gårdsmejeri som 
startades 2005 och drivs av familjen Edlund, 



Välgödda väddökor. 

det var inte utan att man var lite nyfiken eft
ersom det skrivits en del omkring detta me
jeri genom åren. Deras hemsida är även väl 
försedd med fjällkor, även loggan för mejeriet, 
så viss förväntan fanns. Väl framme blev vi 
trevligt och proffsigt hälsat välkommen av en 
av döttrarna som förestod mejeriet. Hon gui
dade oss sen genom mejeriet, en annan dotter 
sköter glassbi~~n på företaget, fadern mjölkar 
och modern täcker upp överallt där det behövs 
för stunden. På sommaren är man inte mindre 
än 45 anställda för att sköta all rulljans kring 
gården, cafeet och glassförsäljningen. Man ys
tar tre gånger i veckan och inte på hela dagens 
mjölkrnängd. Det i verksamheten som drar 
mest mjölk är glasstillverkningen på sommar
en som då behöver 1000 liter mjölk per dag. 
Men för ekonomin är man är helt beroende av 
att Arla hämtar det mesta av mjölken året om. 
Gården är kravansluten. 

fjälll<on 

Foto: Lars Schale 

Det fanns det i princip inga fjällkor kvar på 
gården, ett par djur med fjällrasutseende gick 
tillsammans med de andra korna av mer eller 
mindre korsningstyp i hagen. I hagen gick en 
SRB tjur, vilket ju verkar udda för ett gårdsme
jeri då SRB ju inte är kända för bra mejerimjölk. 
Att det inte fanns någon motvilja mot fjällrasen 
framkom men man hann nog inte med att tän
ka på någon avel mitt i all verksamhet. Vilket 
nog inte bådar gott för de tre fjällkolinjer som 
man köpte in från Rolf Haggren, Trappnäs, 
Hallen, när man startade med fjällrasdjur. Det 
kördes kosafari tre gånger i veckan under Juli 
med upp till 200 gäster per gång som betalade 
60 kronor styck. Nu hade man anställt en ex
tra hjälp i lagårn för pappan började tröttna, 
och sökte nu en arrendator för jordbruket och 
lagårn och man var beredd att betala en krona 
litern över Arlas pris för den mjölk man be
hövde till mejeriet och glassen. 
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INTE GULD ALLT SOM GLIMMAR 

Det är kanske lite förmätet att recensera ett 
företag som vi besöker på en stämma men eft
ersom vi talat så mycket om gårdsmejerier i 
tidningen genom åren och eftersom vi ser en 
av fjällrasens bästa chanser i den branschen 
så tar jag mig den friheten. ·på Väddö byggde 
man mejeriet efter det att man byggt lagård 
och dragit på sig kostnader för en vanlig mjölk
gård. Man byggde ett fullkostnads mejeri för 
över 2 miljoner för att "förbättra" lönsamheten 
och har efter 10 år inte en förädlings grad som 
är på mer än ca 25% sett över ett år. Inte för 
att man på något sätt är dåliga, men man har 
helt enkelt inte tid att göra en mejerisatsning 
utöver en fullskalig jordbruksdrift i den stor
leksordningen. 

Det som syns efter ett rätt stort antal gårdsme
jerikontakter är att det är lättare att starta ett 
gårdsmejeri när man är liten än när man är stor 
och redan skuldsatt och med en full arbetsdag. 
Nog snurrade det pengar i verksamheten på 
Väddö men mycket gick till avbetalningar och 
~öner. Trots omsättningen betalade man enligt 
uppgift av en av döttrarna inte investeringar-

na med pengar från sommaren uta,n dom gick 
till att överleva vintern, vilket är ett vittnesmål 
om att det inte nödvändigtvis är lätt att tjäna 
pengar på en gårdsmejeriverksamhet. Så det 
gäller att starta rätt för den som vill börja ett 
gårdsmejeri. 

På eftermiddagen var det i programmet angett 
att det var fritt för egna aktiviteter så en del 
for på sådana och en del besökte de naturvår
dande fjällkorna hos Ekebergs som kom till 
gården som en 60 år,s present till fru Ekeberg 
och som trinda och glada betade en del av 
gårdens ängar. Senare på kvällen for vi i sam
lad tropp och avnjöt en förträfflig stämmomid
dag på en lokal restaurang, kvällen avslutades 
hemma hos Ekebergs under partytältet med 
diverse skrönor och koprat! 

SÖNDAGENS 
STÄMMOFÖRHANDLINGAR 

Efter att återigen avnjutit frukost i Ekebergar
nas partytält tog stämmoförhandlingarna vid. 
Det blev inga kupper eller kontroverser och if
all valberednigen hade ett förslag så gick det 

Stämman hälsas välkommen till Väcldö gårdsmejeri. 

10 
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Familjen Ekebergs hem. Foto: Lars Schale 

Trevlig samvaro i Ekebergs partytält. K-G, Alfred Blomberg. Lars Schale. mil 
Foto: Robert Nilsson 
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Cecilia Ekeberg visar hästarna. 

igenom. Sålunda omvaldes Karl Gunnar Eke
berg och Evy Schale för tre nya år i styrelsen. 
Nytt blev att Alfred Blomberg Furudal valdes 
som suppleant och efterträdde Lars Halvars
son som avsagt sig omval. Någon verksam
hets berättelse fanns inte att få skriftligt men 
föredrogs muntligt för stämman av ordföran
den. Den kommer finnas tillgänglig på hem
sidan fram till årsskitet. Som föreningens 
ordförande valde stämman även fortsatt K-G 
Ekeberg. Till valberedning det kommande året 
tjänstgör Anders J onört som sammankallande 
ihop med Göran Lundström och Anna Jans
dotter. Nästa års stämma vållade lite huvud
bry då det tilltänkta stämmomålet bett att få 
uppskjuta sitt stämmoordnande ett år. Nu blev 
det Lars Schale som fick uppdraget att ordna 
nästa års stämma, då förlagd till Halland. 

Som en övrig fråga dök det sen till sist upp att 
det fanns dom som hade tänkt lämna in en mo
tion men inte gjort det. Det var Per Lundberg 
som ville väcka frågan om att släppa på kraven 
för att få avelstjurar godkända och hade med
håll av Jan-Erik Spånberger i frågan. Enligt 

12 

Foto: Lars Schale 

Per fanns det även för många mjölkbönder i 
föreningens styrelse, vilket väl är den första 
gången i föreningens historia som en sådan 
åsikt förts fram på en stämma. Eftersom dock 
ingen motion i den frågan fanns att behandla 
så uppmanades dom att debattera i tidningen 
under det kommande året och inkomma med 
motion i tid till nästa års stämma. 

Sen fick vi ett tecken från ovan om att det var 
dags att bryta upp och åka hem då en vind
by välte det fina stämmopartytältet överända. 
Kanske visande att man behöver förankra en 
förening väl i marken om den ska bestå i fram
tiden. 
Återstår att tacka stämmogeneralskan med 
familj för arbetet med att ordna årets stämma 
och hoppas att fler hörsammar kallelsen till 
nästa års stämma. 

Robert Nilsson 
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SIGNAR 
• en av mina 

''ko hjältar''! 

Jag har under åren med fjällkor fått möta så 
många fantastiska människor kring rasen. 
Dom har varit så många att det skulle gå att 
göra många böcker med personporträtt om 
dom, dom som hjälpt till att bevara det som 
finns kvar av fjällrasen idag, och många. har 
varit just "fantastiska människor". Inte så att 
dom varit förmer än alla andra, det skulle ingen 
av dom kännas vid, men dom har varit uthål
liga och gjort sin del i arbetet med fjällkorna, 
och för det förtjänar dom respekt. Människor 
som gått ut och, mjölkat kor ett helt liv och inte 
funderat på om det bar sig eller om man ork
ade, helt enkelt fjällrasens vardagshjältar! När 
jag går hemma och tittar på kotavlorna ovanför 
båsen så är det ofta människorna bakom korna 
jag tänker på. En av dom jag därför ofta tän
ker på är Signar Isaksson på Brändön eftersom 
jag idag har så pass många djur i lagårn som 
stammar från honom. Jag tänkte låta honom 
exemplifiera människa:q. bakom de kor vi har 
kvar idag. 

Signar föddes 1936 på gården "Mårtis" i Brän
dön. Gården är en gammal Brändögård och 
kommer till Signar via farmodern Vilhelmina. 
Signar växte upp med föräldrarna Hubert och 
Birgit samt lillasystern Berit. Som så många 
landsbygdsungar så fick de lära sig att hjälpa 
till på gården från unga dar och tyckte inte illa 
om det. Gården drevs med häst under Signars 
barndom och nordsvenska körhästar ligger 
fortfarande Signar varmt om hjärtat. Signars 
far H ubert höll betäckningstjur i Bränd ön och 
om en av de inköpta tjurarna kan du läsa fjäll
rasboken. Man var nyfiken på de nya raserna 
som kom upp till Norrbotten med början på 
50-talet och provade både SRB och Jerseykor 
jämte gårdens gamla fjällkor. 

Signar gick lantmannaskola vintern 1959-601 
och om det var där han bekantade sig med 
provmjölkning eller någon annanstans vet jag 
inte, men under alla sina år som bonde har 
han provmjölkat korna varje månad även om 
han inte varit med i kokontrollen. Allt finns 
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Signar och 46 Snövit. 

noggrant bokfört och provmjölkningsjournaler 
och seminpärmen finns kvar att beskåda för 
trängtande kosläktforskare! I slutet på 70-talet 
köpte Signar in en kolinje från en gammal av
elsgård i Bensbyn. Det var från Helmer Strand
berg BD464 som den kom och den tog över 
besättningen så att när jag för första gången 
såg Signars kor ca 1994 så var alla gårdens 6 
kor efter den linjen. Strandbergs hade erkänt 
bra kor och sålde många avelstjurar på 50 och 
60-talet. Bland annat finns en del av dom i 713 
Smygs härstamning vilket gör att dom dyker 
upp i den nuvarande tjurfadern 1283 Gan
dalfs stam. Jag ska försöka gräva fram mer om 
Strandbergs djur och göra en enkom artikel 
om dom längre fram. 

Signar tog över driften av gården av föräldrar
na 1975. Då hade han redan jobbat som stu
vare i Luleå hamn ett bra tag och det fortsatte 
han med under hela tiden fram till pensionen. 
Klockan stod alltid på 03.15 varje morron för 
att han skulle hinna mjölka korna och vara 
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Foto: Robert Nilsson 

inne på jobbet till klockan 06.00. (För en mor
gontrött skribent är bara det en anledning· till 
respekt!!) Någon regelbunden ledighet från 
korna har aldrig existerat men systern Berit 
har hoppat in när det behövts vilket Signar 
alltid uppskattat. 

I slutet på 90-talet så kom ett par år med 
nästan bara tjurkalvar så Signar hörde av 
sig och undrade om jag hade någon snäll in
mjölkad ko att sälja. Det ordnade jag och på 
den vägen hamnade en ko från L-linjen från 
Rune Boström på Brändön. Jag hade sedan jag 
insett hur få kolinjer det fanns kvar som stam
made från Norrbotten tingat på nån kvigkalv 
efter de gamla trotjänarna Majken och Klärry. 
Men inga kvigkalvar föddes efter dom och när 
jag avlämnade kossan. så kom istället en un
gtjur efter 132 Majken att följa med mig hem 
som inbyte i väntan på den åtrådda kvigfal
ven. Den ungtjuren finns numer långt tillba
ka i var och varannan härstamning hemma i 
Svartlå. 



--

9 Mårtis-Nick Sv fj 20034. 
Foto: Robert Nilsson 

Det där med att få fram kvigkalvar gick det så 
troll i att det blev så att det tillslut blev 9 åriga 
10 Rock Olga ko som jag köpte från Signar när 
han slutade leverera mjölk till mejeriet för att 
föra över kolinjen till min besättning. Som tur 
var bättrade sig hon och fick två kvigor efter 
sig hos oss varav den ena nu har 10 ättlingar 
på mödernet i min lagård. Efter avslutade me-

129 Klärry o 132 Majken hos Signar Isaksson. 

fjälll<on 
jerileveranser så har Signar sakta trappat ned 
djurhållningen men fortsatt mjölka "hush
ållsmjölk" tills i fjol och denna sommar är den 
sista med kor på gården. Nu finns bara barn
barnet till Rock-Olga, 46 Snövit efter 6856 Fred 
kvar, och hon går till slakt i vinter. Ett långt 
och troget "koliv" tar därmed slut i den ver
sionen, men djurintresse och arbetslust finns 
fortfarande kvar hos Signar på Mårtis i Brän
dön. En stor glädje är att Signars systersöner 
Tony och Anders båda byggt hus i närheten 
och med sina familjer flyttat till släktgården. 
Så driften fortsätter om än utan kor. Signar 
har varit med länge och har så många minnen 
kring fjällrasen och allt annat runt jordbruket·. 
i Norrbotten. Det är alltid ett nöje att samtala 
med honom och var gång har man en ny his
toria eller en ny infallsvinkel på en händelse 
med sig hem. Vi lyfter på hatten för ett långt 
liv med och för fjällkor och önskar Signar all 
lycka med det nya livet. 

Robert Nilsson 

Foto: Familjen Isaksson 
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Det är dags att presentera tjurfäderna för det 
kommande året. Som ni kanske kommer ihåg 
så beslutade vi på förra stämman om ett nytt 
avelsupplägg då vi gick ifrån gruppavelssys
temet och började med en gemensam tjurfader 
för alla tjurmoderparningar. De tjugo år och 
nästan 200 tjurar som producerats under grup
pavelssystemet har byggt upp en stor genet
isk bredd i det frysta genbankslagret. Men det 
minskade koantalet och de få semineringarna 
gör att vi måste ändra upplägget om vi vill 
komma nånvart i aveln. Skulle det vara tvun
get i en framtid kan man alltid starta om grup
paveln, men nu är det inga problem synliga 
som tvingar oss till det. 

Vi ska koncentrera oss på att optimera varje 
tjurfader maximalt med att få den använd på 
så bra kor som möjligt och välja ut den son 
som har den bästa kombinationen av kaseiner, 
mjölkanlag, exteriöranlag och härstamning. 
För att det ska vara möjligt så måste vi alla 
hjälpas åt så att de bra korna som mjölkas i ko
kontrollen blir seminerade med den aktuelle 
tjurfadern. Gör du det och sen rapporterar den 
eventuella tjurkalven till Robert Eklundh så 
fort den är född så har vi en chans att göra bäs
ta möjliga urval av de födda kalvarna. Skicka 
gärna ett foto på den, med dagens telefoner är 
det ju inget problem. När samtliga kalvar är 
födda efter tjurfadern så skickas brev ut till ak
tuella ägare till de mest intressanta kalvarna 
för att ta hårprov på dom för kaseintestning. 
Dessa skickas sen snabbt till Robert Eklund 
som samlar ihop dom och. skickar dom till lab
oratorium för test. Hjälps vi alla åt och gör så 
här så har vi en chans att göra bästa möjliga 
urval för rasens skull. 
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Vi måste vara rädd om varje möjlighet att få 
sätta i en tjur på Viking G. Det är bara dom tju
rarna som kan exporteras till andra länder och -. 
därigenom hjälpa till att hålla kvaliten på de 
andra fjällraspopulationerna. Därför gäller det 
att vi gör så mycket vi kan för att de mest läm
pade kalvarna ska både bli gjorda, upptäckta 
och inköpta. 

Skulle det nu vara så att du har en tjurkalv som 
du tycker är väldigt intressant men som inte är 
efter den aktuelle tjurfadern så var inte rädd 
att ta kontakt med Robert Eklundh om den. 
Anser avelskommitten att den är intressant 
kan den vara med i kaseintestningsrundan 
och sen får vi se vad som bestäms. Men det 
kommer att tillhöra undantagen de gånger vi 
tillstyrker inköp av en kalv efter annat än den 
bestämde tjurfadern. Men ring hellre en gång 
för mycket än för litet, vad vi vet kommer det 
knappast att bli några A.lebäckssamlingar de 
kommande åren så behov av tjurar dit finns för 
tillfället inte. Däremot är det alltid av intresse 
för avelskommitten och föreningen att veta var 
intressanta kalvar finns för att kunna hjälpa till 
med förmedling av dom. 

Alltnog över till de nya tjurfäderna. 



--

fjälll<on 
I I 

T JURFADER 170101-170430 
6869_ Ma-rieberg SKB 96869 

Far 1 Solberg SKB 6164 
Mor 224 Ri:hgull SvFj 25016 
Morfar 161 Smille SKB 6673 

En tjur som kvalificerar sig som tjurfader på många sätt. Bra storlek på korna med en trev
lig exteriör, helt unik härstamning och inte alls dålig produktion för att vara efter en tjur 
född 1959. Räknar vi bort SKB korsningarna så ligger Marieberg på drygt medelavkastning 
på döttrarna. En tjurlinje som fanns djupfryst i kväve 50år som vi nu vill försöka få en bra 
fortsättning på. 
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TJURFADER 170501-170831 
596 Pelle Svfj 20001 
Far 743 Bisko SKB 76743 
Mor 26 Nilly SKB 8676 
Morfar 786 Maro SKB 86786 

En av de allra bästa tjurarna som samlats på Alebäck. Bedömd på över 40döttrar med Mjöl
kindex 106 och inga minus på exteriören. Ger högställda döttrar med oftast mycket färg. En 
mycket intressant tjur som för vidare tjurlinjen efter 48 Greven - 6 Hoss - 7 43 Bisko in i da
gens avel. En mycket viktig linje att få vidare för framtiden! 
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TJURFADER 170901-171231 
847 Lurk Svfj 20167 
Far 6787 Laro SKB 96787 
Mor 403 liva Svfj 25187 
Morfar 1080 Major Svfj 20033 

fjälll<on 

En av de bästa nyare Alebäckstjurarna som gett fina döttrar exteriört med bra avkastning. En 
säker tjur som fader och ett obesläktat möderne med höga halter gör Lurk till en intressant 
tjurfader och breddar tjurmaterialet efter rasens för tillfället bästa tjurfamilj. 
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Porto betalt 
1577 

8-post 
Andrea Petitt 
Rickebasta Rosenlund 27 
7 41 92 Knivsta 

Vi verkar ha begåvats med en ny tjur som ger horn på en del av sina avkom
mor! Det är 6881 Översten som enligt uppgift från Marie Lindberg på Växa i 
Västerbotten gett en del hornbeprydda kvigor. I min eg~n lagård' finns denna 
som kalv inköpta kviga som sen bilden togs kalvat in ocl~ blivit en snäll och 

. duktig 1a kalvare. Hennes horn var tidigt rätt stora varför jag av Göran Lund
ström inköpte lite "Telemarksbling" till hornen. Hon var mycket snäll med de 
andra på betet, men när jag tog in henne inför kaJvningen så terroriserade h6n 
en av sina grannar så jag fick flytta henne och ge henne en tuffare bå.skamrat. 
Har ni andra fått Överstenättlingar med horn? Skicka in bilder så tar vi med en 
kavalkad i så fall. 

Robert Nilsson 

Nästa nummer av Fjällkon kommer före jul, 

:./.,1: 

vill du ·ha med något material i tidningen är sista datum 20 november. 

*** * * 
* * * * *** 
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